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a r m a n m e l i . i r محسنی اژه ای: 
بههیچوجهکارخانهای

بهدلیلبدهیتعطیلنشود
   مردم آقای رئیسی را با رای معناداری انتخاب کردند

  باید رضایتمندی مردم افزایش یابد

گفت و گــــو
رحمان قهرمان پور در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

مذاکراتبرجامدومرحلهايميشود
  برجام این بار جناحی نمی شود 

 بایدن می خواهد گام به گام جلو بیاید

معاون اول قوه قضائیه گفت: مردم آقای رئیسی 
را با رای معناداری انتخاب کردند. حجت الاسلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای خاطرنشان 
کرد: انتخابات ریاست جمهوری امسال یک تفاوتی با 
سال های گذشته داشت، آن هم این بود که ریاست 
قوه قضائیه یکی از نامزدهای انتخاباتی بود؛ اما تدبیری 
اندیشیده شد که در زمینه برنامه های هفته قوه قضائیه 
و کارهای قوه کوچک ترین خللی ایجاد نشود. در 
این راستا تمهیدی باید داشته باشیم تا زمانی که 
ریاست جدید قوه قضائیه انتخاب می شود. وی تاکید 
کرد: آقای رئیسی به دلیل درخواست های مردم پا 
به عرصه انتخابات گذاشتند. مردم آقای رئیسی را با 
رای معناداری انتخاب کردند و ایشان باید تمهیدات 
لازم را برای دولت آینده بیندیشند و تمهیدی هم باید 
برای قوه قضائیه داشته باشند تا  مقام معظم رهبری 
جایگزین ایشان را معرفی کنند. وی افزود:  انتخاب 
مردم را ارج می نهم و به آقای رئیسی تبریک می گویم 
و این حضور گرم و معنادار مردم را به مقام معظم 
رهبری و همه ملت ایران تبریک عرض می کنم. معاون 
اول قوه قضائیه ادامه داد: ما استقبال می کنیم که هر 
سال عملکردمان نقد شود و آنها پیشنهادات اصلاحی 
خود را ارائه کنند. محسنی اژه ای گفت: مردم توقعاتی 
دارند و می خواهند کارها به خوبی انجام شود. یکی از 
اولویت های سال های اخیر مبارزه با فساد است که با 
توجه به تحریم های ظالمانه و جنگ اقتصادی، که دولت 
به پا کرده بوده است و همچنین حمایت جدی از تولید 
و مبارزه با فساد مدنظر است. در این زمینه بسیاری از 
گلوگاه های فساد باید از طریق دولت بسته شود. آقای 
رئیسی این گلوگاه ها را می شناسد و با مقررات دست 
و پا گیر آشنایی دارد. رئیس جمهور بعدی واردات و 
صادرات را می شناسد و به رانت هایی از قبیل توزیع، 
تأمین ارز، تغییر کاربری ها، گمرک و بسیاری موارد 
دیگر واقف است. معاون اول قوه قضائیه بیان کرد:  قوه 
قضائیه رئیس جمهور آینده را به طور کامل می شناسد 
و هنگامی که این دو قوه یکدیگر را درک کنند، امیدوار 
می شویم که او گام هایی بلند در راستای حل مشکلات 
مردم برمی دارد. ان شاءا... با کمک دو قوه دیگر گام هایی 

بلند برای حل مشکلات مردم برداریم.
  باید رضایتمندی مردم افزایش یابد

معاون اول قوه قضاویه گفت: باید رضایتمندی 
مردم افزایش یابد و اگر از مردم سوال شود که آیا 
آنها به طور صد درصد از قوه قضائیه راضی هستند، 
مشخصا جواب منفی است، اما اگر از آن ها پرسیده شود 
عملکرد قوه قضائیه افزایش یافته یا خیر، جواب آن ها 
مثبت است و این رضایتمندی باید وارد دولت هم شود. 
محسنی اژه ای گفت: یکی از اقدامات خوب قوه قضائیه 
در رابطه با وصول مطالبات و معوقات و برگشت ارزهای 
صادراتی بوده و بیش از ۹ هزار میلیارد تومان ثبت 
اجرائیات ما، وصول مطالبات را داشته است. امیدواریم 
با حضور آقای رئیسی دیگر مشکلی در حوزه معوقات 
بانکی نداشته باشیم.  وی درباره ارزهای صادراتی  ادامه 
داد:  رئیس بانک مرکزی که اخیرا هم کاندیدا شده بود، 
گفت ارز نداریم و ارزها برگردانده نشده است و من 
در آن جلسه گفتم قول می دهم به شرطی که لیست 
تمام کسانی که ارز نداده اند داده شود، همه آن ها را 
برمی گردانیم. برای یک خانم کارت بازرگانی اجاره ای 
صادر و به نام او کارت بازرگانی گرفته شده بود، درحالی 
که خود او اصلا از این موضوع خبر نداشت و در همین 
راستا به مشکلات متعددی برخوردیم. معاون اول قوه 
قضائیه ادامه داد: آمار دقیق در حوزه ارزهای صادراتی 
نداشتند و نمی دانستند چه تعداد  ارز گرفته شده  و 
چه مقدار از آن را باید برگردانند که با پیگیری قوه 
قضائیه این آمار مشخص شد. حدود ۱۸ هزار نفر  به 
ما معرفی شدند که حدود ۱۹ میلیارد دلار  و خرده ای 
گرفته بودند و حدود ۱۰ میلیارد دلار متعلق به دولت 
بود. مثلا برای همین خانمی که گفتم  کارت بازرگانی 
اجاره ای حدود ۳۰۰ میلیون دلار  گرفته بودند درحالی 
که خودش خبر نداشت. محسنی اژه ای تصریح کرد: 
در یک جلسه با حضور سران قوا و بانک مرکزی من 
گفتم حدود ۱۰ میلیارد دلار ارز برای دولت بوده، 
اما آن را وصول نکرده اند، ابتدا این موضوع را تکذیب 
کردند، اما من گفتم تمام آمار از بانک مرکزی دریافت 
شده و پیگیری کرده ایم و این موضوع صحت داشت. 
محسنی اژه ای با بیان اینکه  قوه قضائیه برای راه اندازی 
تولید و جلوگیری از تعطیلی کارگاه ها وارد عمل شده 
است، گفت:  به تمامی زیر مجموعه های قوه قضائیه 
گفته شده به هیچ وجه کارخانه ای به دلیل بدهی تعطیل 
نشود و تجهیزات نباید توقیف شوند و اگر چنانچه نیاز 
به بازداشت رئیس کارخانه ای وجود دارد، تدبیری 
برای آن اندیشیده شود. معاون اول قوه قضائیه تاکید 
کرد: من بسیار امیدوارم که با همکاری آقای رئیسی 
سه قوه به میدان بیایند و مشکلات برطرف شوند. 
محسنی اژه ای در پاسخ به سوالی درباره حمایت از 
امنیت و حقوق شهروندی گفت: باید قبول کنیم مردم، 
ولی نعمت ما هستند و ما باید به آن ها خدمت کنیم و 
همه باید به یکدیگر کمک کنیم و بدانیم موظف به 
خدمت هستیم.  دستورالعمل هایی برای گرامیداشت 
کرامت مردم صورت گرفته تا آن ها آسان تر خواسته 
خود را پیگیری کنند. متهم هم حق و حقوقی دارد که 

باید رعایت شود.
  بازخوانی پرونده های فساد اقتصادی

معاون اول قوه قضائیه با اشاره به رسیدگی جدی 
به پرونده های مفاسد اقتصادی در قوه قضائیه گفت: 
مبارزه با فساد جدی است و جدی تر از سال های قبل 
خواهد بود. در سال ۹۰ پرونده امیر منصور آریا سه 
هزار میلیاردی مطرح شد و حدود ۶ ماه طول کشید 
تا پرونده رسیدگی شود و بعد از ۲ سال برای آن حکم 
صادر شد. یا رسیدگی به پرونده مهدی جهانگیری در 
سال ۹۶ شروع شد، اما قطعی شدن حکم آن در سال ۹۹ 
مشخص شد. پرونده فریدون هم از سال ۹۷ شروع شد یا 
پرونده های دیگری مثل پرونده  بابک زنجانی که  نشان 
دهنده مبارزه جدی با پرونده های  مفاسد اقتصادی 
در قوه قضائیه است. محسنی اژه ای در پاسخ به سوالی 
درباره مجازات های جایگزین حبس گفت: ما تحت تاثیر 
جو رسانه ای دروغگویان قرار نمی گیریم و خودمان قائل 
هستیم وقتی برای کسی ضرورت ندارد حبس ندهیم 
و سیاست حبس زدایی در دستور کار است. قانون در 
حوزه اعدام ها اصلاح شد و در حوزه موادمخدر تعداد 
کسانی که اعدام می شدند کمتر شده و آن هایی که 
مجازات داشتند مجازات شان کاهش یافت و آزادی های 
مشروط انجام شد. همچنین کسانی که می خواهند به 

حبس نروند، می توانند از قانون استفاده کنند. 

گــــزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
روز گذشته و حین برگزاری دور ششم 
مذاکرات وین میان ایران و طرف های 
برجام، شائبه ای مطرح شده که حاکی 
از این بوده ایران از آمریکا درخواست تعهد کرده تا با روی 
کارآمدن دولتی دیگر در این کشور امکان بر هم زدن برجام 
وجود نداشته باشد؛ اما در پایان دور ششم مذاکرات وین 
برای احیای برجام صحبتی از این خواسته در مقابل رسانه ها 
نشده است. نشست کمیسیون مشترک برجام به ریاست 
معاون نماینده عالی اتحادیه اروپا در سیاست خارجی  
برگزار شد و طی آن روسای هیات ها ضمن ابراز خرسندی 
از تلاش های مستمر و فشرده تیم های کارشناسی، نتایج 
گفت و گوهای دور جاری را مورد ارزیابی مشترک قرار 
داده اند. همچنین عراقچی با اشاره به پیشرفت های صورت 
گرفته درمورد پیش نویس متون مذاکراتی، بیان کرده برخی 
موضوعات مهم باقی مانده که نیازمند تصمیم گیری های 
جدی است. او  از طرف های مذاکره خواسته با جدیت جهت 
حفظ و احیای برجام، تصمیمات لازم را اتخاذ کنند. معاون 
سیاسی وزیر خارجه کشورمان ضمن تصریح این موضوع 
که بیش از هر زمان دیگری به توافق نزدیک هستیم، اظهار 
امیدواری کرده در دور آتی مذاکرات بتوان به توافق دست 
یافت. روسای سایر هیات ها نیز ضمن تایید پیشرفت های 
صورت گرفته، بر ضرورت مشارکت همه طرف ها با رویکردی 
سازنده در ایجاد زمینه رسیدن به توافق تاکید کرده اند؛ 
توافقی که طبق گفته برخی کارشناسان، تحقق آن نزدیک تر 
از گذشته به نظر می رسد. در راستای بررسی این مسائل 
»آرمان ملی« گفت و گویی با رحمان قهرمان پور، تحلیلگر 

ارشد مسائل بین الملل داشته که در ادامه می خوانید.
 ایران درخواستی برای گرفتن تعهد از آمریکا 
ارائه داده است، این درخواست چه جنبه هایی 

می تواند داشته باشد؟
در پایان دور ششم مذاکرات در وین جزئیاتی در این 
خصوص منتشر نشده است و مشخص نیست ایران این 
درخواست را به چه شکل مطرح کرده است. آیا منظور این 
است که روسای جمهور بعدی آمریکا نتوانند از برجام خارج 
شوند یا اینکه اگر از برجام خارج شدند، تحریم ها قابل اجرا 
نباشند. این دو مقوله متفاوت است و مشخص نیست 
جزئیات در این خصوص به چه شکل است؛ اما احتمالا 
ایران درخواست کرده اگر از برجام خارج شدند، تحریم ها 
علیه ایران عملیاتی نشوند و احتمالا ایران خواستار لغو 
دائمی تحریم هاست. به این علت که شناخت کافی از نظام 
سیاسی آمریکا وجود دارد و می دانیم هیچ تضمینی وجود 
ندارد که روسای جمهور آتی از برجام خارج نشوند. نهایی 
کردن چنین درخواستی بسیار دشوار است. در داخل 
آمریکا تفاسیر متفاوتی وجود دارد. نظام سیاسی آمریکا 
یک نظام ریاستی اما مبتنی بر نظارت موازنه است. با این 
وجود در انتخابات ۲۰۲۰ اتفاقاتی رخ داد که در گذشته به 
هیچ وجه نمی توانستیم متصور شویم. این اتفاقات ریشه در 
تفسیرهای متفاوت از قوانین داشت. بنابراین در عالم نظر 
این امکان وجود دارد که دولت فعلی آمریکا نوعی تعهد به 
ایران دهد؛ اما انجام آن بسیار دشوار است. مساله این است 
که ایران علاوه بر آمریکا آیا خواستار چنین تعهدی از سایر 
طرف های برجام نیز هست یا خیر. زیرا اگر چین، روسیه و 
اروپا قبول کنند در صورت خروج آمریکا از برجام، همکاری 
خود را با ایران ادامه دهند، این نیز یک امتیاز مثبت خواهد 
بود و ایران باید به این سمت حرکت کند. اراده سیاسی به 
نظر می رسد برای پذیرش چنین خواسته ای وجود دارد اما 
شاید نحوه آن متفاوت باشد. ایران امروز ابزارهای خوبی در 
اختیار دارد اما مشخصا نیز کار را به سمتی نمی برد که منجر 
به شکست مذاکرات شود. وقتی عراقچی می گوید عجله ای 
برای توافق نداریم به این معناست که ابزاری در اختیار ایران 

برای کسب امتیاز بیشتر وجود دارد.
 برگزاری انتخابات در ایران و مشخص شدن 

دولت جدید، علت افزایش سرعت مذاکرات است؟
یک نکته در مذاکرات این دور وجود دارد و آن، این 
است که نمایندگان ایران با رویکرد فراجناحی به وین 
رفته و مشخصا برجام این بار جناحی نمی شود. به زودی 
نیز کمیته ای متشکل از دولت، شورای عالی امنیت ملی 
و مجلس تشکیل می شود تا متن توافق مورد بررسی قرار 
گیرد. این اتفاقات نشان می دهد ایران برای احیای برجام 
دیگر در گرداب اتفاقات سیاسی داخلی نخواهد افتاد. ایران 
تجربه کرده  و اراده لازم را برای توافق دارد. به همین علت 
نمی توان این گونه برداشت کرد که روی کار آمدن دولت 
سیزدهم تغییری ایجاد می کند. مذاکرات متوقف نخواهد 
شد و طرف های دیگر نیز چنین تصمیم نخواهند گرفت. در 
داخل کاخ سفید تحلیل این است که فارغ از اینکه چه کسی 
در ایران رئیس جمهور می شود، باید برجام احیا شود و برای 
آن دلایل مختلفی نیز دارند و تصمیم خود را نیز گرفته اند. 
سیاست خارجی آمریکا در سال  ای اخیر دیگر با اتفاقات 

داخلی ایران تنظیم نمی شود.
 روند توافق احتمالی به چه شکل خواهد بود؟ آیا 
شاهد مذاکره در خصوص برجام پلاس خواهیم بود؟

بعید به نظر می رسد که مذاکرات ایران و طرف های 
برجام دو مرحله ای شود. امروز طرف ها به دنبال یک توافق 
جامع هستند و به همین علت بعید به نظر می رسد در کوتاه 
مدت پس از توافق وین به سمت مذاکره دیگری بروند اما 
مسائل فنی همچنان مورد بحث قرار می گیرد. گام بعدی 
پس از توافق وین این است که آمریکا سایر تحریم های 
غیر برجامی را در قالب گفت و گو لغو کند. تحریم های 
حقوق بشری و سایر مسائل از این دست هستند. باید 
در ابتدا اعتمادسازی صورت گیرد تا در سال آینده بتوان 
شاهد مذاکره در خصوص برخی مسائل منطقه ای بود. 
بایدن می خواهد گام به گام پیش آید. آن ها هنوز مسائل 
جانبی برجام را از دستور کار خارج نکرده اند و این امر باید 
مورد توجه ایران باشد. شاید مذاکرات آتی در خصوص 
یمن باشد و احتمالا نقشه راه آن ها در خصوص ایران همین 

برنامه گام به گام است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات پارلمان شهری در تهران 
به پایان رسید، در این انتخابات نیز اصولگرایان دست برتر را داشتند. 
عدم مشارکت مطلوب مردم در انتخابات باعث شده لیست جمهور 
اصلاح طلبان نتواند موفقیتی حاصل کند. نتیجه شمارش آرای 
انتخابات شورای شهر تهران اعلام شد؛ تهران در دست اصولگرایان قرار 
 گرفت. اسامی اعلام شده به ترتیب به شرح زیر است: ۱ -مهدی چمران

۲ -پرویز سروری۳ - نرجس سلیمانی 4 -محمد آخوندی5 - حبیب 
کاشانی۶ - ناصر امانی۷ -مهدی پیرهادی۸ -مهدی بابایی۹ -سید جعفر 
تشکری هاشمی۱۰ - سید احمد علوی۱۱ - مهدی عباسی۱۲ -مهدی 
اقراریان۱۳ - علیرضا نادعلی۱4 -احمد صادقی ۱5 - سید محمد آقا 
میری۱۶ - میثم مظفر۱۷ - زهرا شمس احسان۱۸ - نرگس معدنی پور 

۱۹ - علی اصغر قائمی ۲۰ - سوده نجفی۲۱ - جعفر بندی شریبانی. 
  رقابت در شوراها  

همزمان با انتخابات ریاست جمهوری، میان دوره ای مجلس و 
خبرگان رهبری انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا نیز در 
سراسر کشور برگزار شده تا مردم برای ششمین بار اعضای پارلمان 
شهری خود را انتخاب کنند. البته گرچه در استان ها و شهرهای 
مختلف این انتخابات بیشتر جنبه محلی، قومی و بعضا تخصصی 
داشته اما در تهران مطابق روال گذشته  بیشتر با گرایش  و سویه های 
سیاسی، جریانی و جناحی برگزار شده است. چنانکه اصلاح طلبان 
بر خلاف ریاست جمهوری، که از کاندیدایی حمایت نکرده اند، در 
شوراها با لیست جمهور وارد مید ان شده اند؛ لیستی که بیش از 
گذشته تخصصی  و علمی بوده است. با این حال اصولگرایان نیز با ۳ 
لیست شورای وحدت با حمایت حدادعادل، شورای ائتلاف با حمایت 
قالیباف  و جبهه پایداری و احمدی نژادی ها پا به میدان گذاشته اند. 
اما آنچه در ۲4 ساعت اخیر گذشته نشان می دهد اصولگرایان 

در شوراها نیز مانند ریاست جمهوری رای بالاتری داشتند و باید 
شورای ششم را متشکل از اصولگرایان ببینیم؛ اصولگرایانی که 
با لیست تهران سربلند می آیند و حمایت قالیبافی را دارند که 
اکنون ریاست مجلس را دارد و اخیرا گفته با این لیست به روزهای 
خوب مان برگردیم. البته خبرها حکایت از آن دارد که به رغم تلاش 
کاندیداهای دیگر لیست ها از جمله اصلاح طلبان در لیست جمهور 
این لیست شورای ائتلاف به سر لیستی مهدی چمران  است که 

بیشترین رأی را به خود اختصاص داد. 
  اعتراض به نحوه شمارش آرا 

بر اساس گفته معترضان، لیست هایی که ابتدای آن نام مهدی 
چمران است، به اسم شورای ائتلاف خوانده می شود؛ درحالی که 
از برخی خبرها حاکی از اعتراضات به نحوه شمارش آرا بوده است. 
ماجرا از این قرار است که  به دلیل تک لیست نبودن اصولگرایان 
و حضور با ۳ لیست وحدت، ائتلاف و پایداری برخی شهروندان 

به صورت ترکیبی رای داده اند که این نحوه شمارش باعث 
می شود آرای این چنینی نادیده گرفته شوند. یک فعال 
سیاسی اصولگرا در این خصوص اظهار داشت: آرا به صورت 
اسکناسی شمرده می شود؛ و اسکناسی یعنی اینکه به 
محض دیدن اسم یکی از اعضای لیست ائتلاف )مثلا 

آقای چمران(، از شمردن رای مابقی اسامی، که به صورت 
ترکیب چند لیست از سوی مردم نوشته شده، 

خودداری کرده و همه ر ا جزو رای لیست 
ائتلاف محاسبه کرده اند.  حسن بیادی 
با بیان اینکه زبان ما از اتفاق رخ داده 
قاصر است و به اعتراض های ما 
پاسخی داده نشده، تاکید می کند: 

جامعه روحانیت نیز طی نامه ای به نحوه شمردن آرا اعتراض کرده اند، 
اما نتیجه ای نداشته و نمی دانیم باید چه کار کنیم. ستاد لیست 
جمهور و شورای وحدت نیز در نامه ای به این نحوه شمارش اعتراض 
کرده اند. روز گذشته نیز رئیس انتخابات شهرستان تهران در نامه ای 

به نحوه شمارش آرا تذکر داده بود.  
  شورا را مردادماه تحویل خواهیم داد 

رئیس شورای اسلامی شهر تهران اظهار داشت: خوشبختانه 
انتخابات باوقاری انجام شده و مردم به رغم مشکلاتی که وجود 
داشته در انتخابات شرکت کرده و نظر خودشان را داده اند. محسن 
هاشمی گفت : خوشبختانه اکنون جناب آقای رئیسی به عنوان 
رئیس جمهور منتخب تعیین شده اند که از همین جا به ایشان 
تبریک عرض می کنم و امیدوارم با کمک همه نخبگان و همه 
گروه های سیاسی، غیرسیاسی و مردم ایران بتوانند به وعده هایشان 
برای حل مشکلات، مخصوصا مشکلات اقتصادی و معیشتی کشور 
عمل کنند. وی درباره انتخابات شورای شهر تهران نیز گفت: 
انتخابات شورای شهر هم برگزار شده اما نتایج آن هنوز نیامده و 
منتظریم نتایج آن بیاید و اکنون در خصوص این موضوع اظهار نظر 
نمی کنم. هاشمی در این خصوص که جلسات شورای شهر فعلی 
تا چه تاریخی برگزار می شود و چه زمانی به اعضای جدید تحویل 
داده خواهد شد، تصریح کرد: همان طور که می دانید قانون دوره  
شوراهای شهر 4ساله است. اگر بر اساس قانون عمل شود، تا اول 
شهریور ماه، که 4 سال پیش دوره ما آغاز شده، طبق قانون 
باید عمل شود اما صحبت هایی مطرح شده مبنی بر 
اینکه دولت  اواسط مرداد جابه جا می شود. خوب است 
که شوراها هم در همین زمان جابه جا شوند. وی تاکید 
کرد: نمی دانم در مورد تناقض این زمان با زمان قانونی 
4 سال چه تمهیداتی در وزارت کشور  اندیشیده شده 
است، آیا می توانند دوره را دو هفته کم کنند یا اول 
شهریور خواهد بود؟ هنوز پاسخ جدی 
از وزارت کشور در این باره دریافت 
نکرده ایم، در هر صورت ما شورا را 
مرداد ماه به کسانی که توانسته اند 
رأی مردم تهران را به دست 

بیاورند، تحویل خواهیم داد.

نتیجه  شفیعی:  مطهره   - ملی  آرمان 
انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰ عجیب بود؛ 
براهیم رئیسی که با بیش از  چنانکه  پس از ا
۶5 درصد کل آرا پیروز شده، به ترتیب آرای 
باطله بیش از ۱4 درصد، محسن رضایی ۱۲ 
درصد، عبدالناصر همتی ۸ درصد و امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی ۳ درصد آرا را به خود اختصاص 
داده اند و موضوع درصد بسیار بالای آرای باطله 
در تاریخ انتخابات ایران ثبت شده است. در این 
دوره تعداد آرای باطله است که در نوع خود رقیبی 
جدی برای دیگر کاندیداها به حساب می آمد؛ 
این اتفاق را در 4۰ سال اخیر برای نخستین بار 
شاهد بودیم که جای بسی تأمل دارد. سال ۱۳۹۶؛ 
حسن روحانی با 5۷ درصد کل آرای صحیح اول 
شد، ابراهیم رئیسی با ۳۸ درصد دوم، میرسلیم 
با ۱ درصد و هاشمی طبا با ۰/5۲ درصد نفرات 
بعدی بودند. اما میزان آِرای باطله ۲/۹۰ درصد 
بود. سال ۱۳۹۲؛ حسن روحانی با 5۰ درصد آرا 
صحیح نفر نخست و آخرین کاندیدا غرضی با 
۱ درصد؛ اما آرای باطله ۳ درصد.  سال ۱۳۸۸؛  
محمود احمدی نژاد با ۶۲ درصد، میرحسین 
 ۰ موسوی ۳۳، محسن رضایی ۱ ، کروبی ۸۲/
۱ . سال  و تعداد آرای باطله در این دوره 4۰/
۲۱ درصد،  ۱۳۸4؛ اکبر هاشمی رفسنجانی 
محمود احمدی نژاد ۱۹ درصد و آخرین کاندیدا 
محسن مهرعلیزاده 4 درصد؛ اما  میزان آرای 

باطله 4 درصد اعلام شد. سال ۱۳۸۰؛ سید محمد 
 خاتمی با 5۳ درصد نفر اول، نفر دوم احمد توکلی، 
نفر سوم شمخانی با ۷۰۰ هزار رای و آرای ۷ 
کاندیدای دیگر نیز از آرای باطله رای کمتری 
داشتند. سال ۱۳۷۶؛ سید محمد خاتمی با ۶۹ 
درصد نفر اول، علی اکبر ناطق نوری ۲5 درصد 
و پس از آن محمد ری شهری، ولی آرای باطله با 
بیش از ۲4۰ هزار رأی ثبت شد. درصد مشارکت 
هم در این انتخابات قابل تامل بود و بسیاری از 
اقشار تمایلی برای حضور در پای صندوق های 
رای نداشتند؛ چرا که یا کاندیدای مدنظر آنها 
ردصلاحیت شده بود یا علت دیگری برای غیبت 

شتند.  دا
 واهمه اصولگرایان دلواپس از دولت 

حی جنا ا فر
بی تردید رئیسی نمی تواند نسبت به وضعیت 
دو قشر؛ یعنی آنانی که رای باطله داشته اند و 
آنانی که در انتخابات شرکت نکرده اند بی تفاوت 
باشد و برای جذب آنها باید برنامه ریزی کند. از 
سوی دیگر اصولگرایان سرمست از پیروزی در 
انتخابات اما نگران هستند ؛ نگران تشکیل دولت 
فراجناحی از سوی رئیسی و حضور اصلاح طلبان 
در کابینه سیزدهم، بنابراین از همان ابتدا به 
تخریب اصلاح طلبان پرداختند. به عنوان نمونه 
سایت »الف« منتسب به احمد توکلی نوشت: 
» نتیجه حضور طولانی  اصلاح طلبان  در قدرت 

)به استثنای اندکی تغییر در انتهای دولت هشتم 
-به گفته کارشناسان( به جای »فشار از پایین و 
چانه زنی در بالا« ، چیزی جز »فشار به پایین و 
چانه زنی در بالا« نبود که نتیجه آن هم  چیزی 
جز این شائبه برای افکار عمومی نبود که دغدغه 
اصلاح طلبان بیشتر بقا در ساختار قدرت و صرف 
چانه زنی در بالاست، نه چیز دیگر. روندی که 
هم به تضعیف حمایت نخبگان مورد ادعای این 
جریان و هم ناامیدی بدنه حامی خود انجامید و 
قدرت چانه زنی را هم از آنان گرفت.« در این رابطه   
ناصر ایمانی، تحلیلگر سیاسی اصولگرا البته معتقد 
است دلیل مشارکت پایین، عملکرد دولت حسن 
روحانی بوده نه مسائلی مانند ردصلاحیت های 
گسترده شورای نگهبان و نبود تنوع سلایق میان 
کاندیداها. از سویی تاکید دارد که رئیسی باید 
به افرادی که یا مشارکت نکرده اند یا مشارکت 
کرده اند منتهی به او رای نداده اند توجه کند و 
رئیس جمهور همه آحاد مردم باشد. ایمانی تاکید 
کرد: »آقای رئیسی باید رئیس جمهور باشد، 
اگرچه مشارکت بالای 5۰ درصد نشد و می شود 
گفت اکثر مردم رای نداده اند اما آقای رئیسی هم 
رای بالایی در میان این میزان مشارکت آورد؛ 
یعنی چیزی حدود ۶۰ درصد، اما در عین حال 
اگر ایشان ۸۰ درصد هم رای می آورد و اگر میزان 
مشارکت هم ۸۰ درصد بود، باز هم روسای جمهور 
موظف هستند به آن کسانی که به هر دلیل در 

انتخابات شرکت نکرده اند یا شرکت کرده اند و به 
ایشان رای نداده اند توجه کنند. در این انتخابات 
این تعداد، تعداد زیادی است و آقای رئیسی 
موظف هستند به این افرادی که یا مشارکت نکرده 
یا مشارکت کرده اند منتهی به ایشان رای نداده اند 
توجه کنند. این یک وظیفه است، اگرچه در دوران 
روسای جمهور قبلی به این وظیفه مطلقا توجه 
نشده بود. معمولا روسای جمهور بعد از اینکه با 
هر تعداد رایی رئیس جمهور می شوند فقط به 
آن مردمی که به او رای داده اند توجه می کنند 
در حالی که این کار غلط است؛ چون این فرد 
رئیس جمهور می شود نه رئیس آن کسانی که 
به ایشان رای داده اند. رئیس جمهور یعنی رئیس 

همه مردم و همه آحاد مردم.«
 رئیسی 17 میلیون را 30 میلیون کند

یک عضو هیأت علمی دانشگاه تهران هم 
معتقد است: من به آقای رئیسی تبریک می گویم 
ولی ایشان را متذکر می شوم که برای تبدیل ۱۷ 
میلیون نفر به ۳۰ میلیون خیلی تلاش کنند 
و رقبایی که آمده اند و دیگرانی که نیامده اند 
را به مشارکت در عرصه سیاسی دعوت کنند. 
نظام سیاسی ما دو راه بیشتر ندارد؛ یکی اینکه 
بر اساس نظام توده و حاکمیت، سیاست را پیش 
ببرد و در حذف گروه های منتقد عمل کند. به 
نظر من این روش نمی تواند با این بهانه که به 
خواسته های توده مثل مسکن، شغل، یارانه و ... 
پاسخ می دهم، پیش رود ؛ چرا که اینها نیازهای 
اساسی  بوده و توده می تواند دچار یک دگردیسی 
شود، به این معنا که از نیازهای اساسی عبور کند و 
به نیازهای دیگری در جامعه جدید متوسل شود. 
تقی آزاد ارمکی افزود: آن وقت هزینه مدیریت این 
دوگانه حاکمیت و توده بیش از چیزی است که 
فرض می شود. به نظر می آید بحران های فراگیر 
شهری، نه به معنای دموکراسی خواهی و توسعه، 
بلکه به معنای فقر و نابرابری است. به نظر من این 
مسأله ای است که دولت جدید باید به آن توجه 
کند که چگونه نارضایتی هایی توده ای جامعه 
مدنی را می خواهد پاسخ دهد. وی اظهار داشت: 
سناریو دوم این است که از همه گروه های ملی، 
حتی شکست خورده، هم دعوت شود و اینجاست 
که با جمهوری خواهی و دموکراسی خواهی بعد 
از چنین انتخاباتی روبه رو هستیم. یعنی آقای 
رئیسی تبدیل می شود به کسی که از همه دعوت 
می کند. آن وقت این »همه« چالش ها و مشکلات 

دیگری در پی خواهد داشت.

»آرمان ملی« از نتایج انتخابات شورای شهر تهران گزارش می کند:   

لیست شوراي ائتلاف پیروز شوراي شهر   
    لیست احمدی نژادی ها در تهران رای نیاورد 

  محسن هاشمی: همزمان با دولت جدید شورا را تحویل می دهیم  

توسعه  با  گفت:  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
صادرات و افزایش سهام از بازار جهانی می توانیم گام 
 موثری در راستای افزایش قدرت خرید مردم برداریم.

آیت ا... دری نجف آبادی افزود: از اقدامات مهم دولت 
آینده جدی گرفتن سیاست های اقتصاد مقاومتی است 
که موجب بهره مندی ملت ایران خواهد شد. ما باید در 
تلاش باشیم با تمامی کشور ها به غیر از رژیم غاصب 
صهیونیستی تعامل اقتصادی داشته باشیم که به تبع 
آن ارز آوری بیشتری به داخل کشور سوق پیدا کند. 
آیت ا... دری نجف آبادی انتخابات را یک هویت سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی، ملی و ولایتی برای خلق یک حماسه 
دانست و افزود: پس از پیروزی انقلاب اسلامی، کشور ما 
از نظر قدرت و عزت در عرصه های بین المللی و منطقه ای 
نقش آفرین بوده است. اقدام امروز شخصی نیست؛ بلکه 
یک اقدام ملی و مهم است که به عنوان یک هویت باید 

سال ها مورد حمایت قرار گیرد.

  
دولتجدیدقدرتخرید

مردمرابالاببرد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصلاح طلبان یا هر 
حزب و تشکیلاتی باید ضمن پرهیز از عوام زدگی، در متن مردم 
باشند. لازم است به طور سازمان یافته در جریان مطالبات مردم 
بوده و حلقه ارتباط بین آنها و حکومت باشند. محمدعلی نمازی 
اظهار کرد: اصلاح طلبان با انتقاد شجاعانه و صریح از خود و 
شناخت نقاط ضعف و قوت خود، شروع به اصلاح معایب خود از 
طریق تعیین اهداف، تعریف ساختار، برنامه ریزی، سازماندهی، 
تهیه زمان بندی فعالیت دائمی و توجه به بازخورد و ارزیابی 
فعالیت ها و خروج و نتیجه کار خود و رفتن به سمت کارکرد 
حزبی کنند. لازم است با همکاری جناح اصولگرا، دولت و دیگر 
دستگاه های ذی ربط حاکمیتی فضای فعالیت های تشکیلاتی 
را به سمت ادغام احزاب و در نهایت داشتن دو الی سه حزب 
فراگیر سوق دهند. همچنین ضمن اعلام آمادگی برای 
همکاری با دولت جدید، عملکرد رقیب را تحت نظر داشته 
و هنگام انتخابات، مردم را در جریان ضعف های دولت حاکم 

قرار دهند.

 
اصلاحطلبان

درمتنمردمباشند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در حال حاضر 
حاکمیت و مردم درگیر مسائل اقتصادی همچون تورم، 
بیکاری، عدم تعادل بودجه دولت و گرانی هستند که برای 
حل این معضلات نیاز به یک سبد سیاستی است. محمد رضا 
باهنر ادامه داد: یکی از راهکارهای حل معضلات اقتصادی 
افزایش درآمدهای دولتی است و این بدین معنا نیست که 
افزایش نقدینگی و تورم را به همراه داشته باشد. وی متذکر 
شد: اگر رئیس جمهور موفق به تعادل سازی واقعی بین 
درآمدها و هزینه های دولت شود، تورم و افزایش قیمت ها 
کنترل  شده و شاهد جهش تولید در کشور خواهیم بود. وی 
با اشاره به حضور پر شور مردم در انتخابات ریاست جمهوری 
گفت: ما در شرایط خاص به سر می بریم و متاسفانه استکبار 
جهانی شدیدترین تحریم ها را برای ما به وجود آورده، این 
درحالی است که مردم نه تنها از میدان بیرون نرفته اند 
بلکه جدی تر از همیشه پای صندوق های رای حضور پیدا 

کرده اند.

 
نیازبهیکسبد
سیاستیداریم

سایت احمد توکلی: »فشار به پایین و چانه زنی در بالا« سیاست اصلاح طلبان بود   

 واهمه دلواپسان
از دولت فراجناحی 

       ایمانی: دولت ها باید به رأی هایی که به آنها داده نشده، توجه کنند


